

## BAB SATU

### PENGENALAN

#### **PERSOALAN KAJIAN**

Kajian ini yang bertajuk "Kegagalan Sistem Demokrasi Liberal di Indonesia" akan meninjau peristiwa-peristiwa penting dari segi konflik antara individu yang menyebabkan kegagalan sistem Demokrasi Liberal selepas Indonesia mencapai kemerdekaan dari Belanda. Persoalan kajian ini akan lebih menjurus kepada sebab kegagalan Demokrasi Liberal dari tahun 1949-1957 yang merupakan tempoh masa bilamana pemimpin-pemimpin Indonesia selepas merdeka berminat dengan idea Demokrasi Liberal .

#### **SKOP KAJIAN**

Sesuai dengan tajuk yang dipilih "Kegagalan Sistem Demokrasi Liberal dari tahun 1949-1957", maka kajian akan dikhususkan kepada kegagalan sistem demokrasi liberal dalam tempoh masa ini. Kajian akan dibahagikan kepada lima bab. Bab pertama akan membincangkan persoalan kajian, skop kajian, kepentingan kajian , kaedah kajian dan keterangan sumber.

Bab kedua yang bertajuk "Sukarno dan Demokrasi Liberal" akan dimulakan dengan memberikan latarbelakang Sukarno dan fahaman politik Sukarno. Pengetahuan tentang Sukarno sangat penting untuk memahami keseluruhan proses Demokrasi Liberal dan kegagalan Demokrasi liberal. Pendedahan awal Sukarno dalam politik sejak usia remaja dengan tokoh-tokoh besar seperti Tjokroaminoto, Alimin, Muso dan Tjipto Mangunkusumo telah mempunyai pengaruh yang besar keatas pemikiran politik beliau.

Usaha Sukarno yang mahu memperkenalkan demokrasi yang lebih berkeperibadian Indonesia menghadapi tentangan hebat dari tokoh-tokoh yang berpendidikan barat seperti Hatta dan Sjahrir. Sukarno juga tidak dapat menegakkan bentuk demokrasi seperti yang difikirkan dan konflik beliau dengan tokoh-tokoh lain menyebabkan kegagalan pada tahap awal pengenalan demokrasi pada awal tahun 1945-1949.

Bab ketiga akan mengesan usaha-usaha awal kearah Demokrasi Liberal. Selepas Proklamasi Kemerdekaan Indonesia pada tahun 17 Ogos 1945, pemimpin Indonesia terus mengambil langkah-langkah serius untuk memperkenalkan Demokrasi liberal di Indonesia. Walaupun pihak Belanda tidak bersetuju dengan penubuhan kerajaan Indonesia namun usaha kearah demokrasi sudah bermula pada tahap ini. Konflik antara pemimpin-pemimpin utama untuk menegakkan Demokrasi Liberal pada masa ini telah merintis jalan kepada kegagalan Demokrasi Liberal. Bab ini dapat memberi gambaran awal tentang konflik berterusan individu semasa Demokrasi Liberal diperkenalkan.

Bab keempat pula akan membincangkan tentang tahap Demokrasi Liberal. Walaupun langkah-langkah awal untuk memperkenalkan Demokrasi Liberal sudah bermula dari tahun 1945-1949 namun usaha secara serius hanya bermula antara 1949-1957. Bab ini akan memberi tumpuan kepada kejatuhan kabinet dan masalah-masalah lain yang menggagalkan usaha Demokrasi Liberal. Bab ini akan memperinci peristiwa-peristiwa penting yang membawa kegagalan Demokrasi Liberal.

Bab kelima pula akan membincangkan secara terperinci sebab-sebab penting yang membawa kepada kegagalan Demokrasi Liberal. Konflik antara individu menjadi fokus utama bab ini. Selain itu, masalah lain seperti ekonomi, pasaran eksport, pendapatan negara dan hubungan antara Pulau Jawa dengan Pulau Luar Jawa juga diuraikan dan

dikaitkan dengan kegagalan Demokrasi Liberal di Indonesia. Dalam bab kesimpulan satu rumusan akan dibuat mengapa Demokrasi Liberal gagal dan akan diberikan satu analisa menyeluruh tentang konflik antara individu yang menjadi punca utama kegagalan Demokrasi Liberal.

### KEPENTINGAN KAJIAN

Terdapat banyak kajian tentang kegagalan sistem Demokrasi Liberal di Indonesia tetapi tidak ada tumpuan khusus kepada konflik antara individu yang merupakan faktor utama yang membawa kepada kegagalan Demokrasi Liberal. Konflik antara tokoh-tokoh penting ini menyebabkan mereka tidak bersungguh-sungguh menjadi pendukung setia sistem Demokrasi Liberal. Konflik antara individu ini juga menyebabkan mereka menggunakan parti politik yang diterajui untuk menjatuhkan kabinet lain yang tidak disukai. Selain itu, konflik antara tokoh-tokoh utama ini juga membawa kepada persaingan dan perpecahan antara parti di Indonesia dari tahun 1949-1957.

Terdapat banyak penulisan tentang sejarah Indonesia yang dihasilkan oleh penulis tempatan dan Barat. Penulisan ini meliputi sejarah Indonesia dari pelbagai perspektif. Sejarah awal dapat dikesan dalam buku *J.D.Legge, Indonesia, Prentice Hall, Inc, Englewood Cliffs, New Jersey, 1964*. Buku ini memberi maklumat asas tentang sejarah Indonesia. Penulis banyak membincangkan masalah sentriciti iaitu Asia sentrik dan Eropah sentrik. Legge juga menyentuh tentang Demokrasi Liberal tetapi hanya sekadar penerangan umum dan tiada penerangan terperinci tentang konflik antara individu yang menjadi fokus kajian ini.

Selain buku karangan J.D.Legge, buku-buku lain yang membincangkan sejarah politik Demokrasi Liberal ialah buku yang ditulis oleh *G.M.Kahin, Major Governments of Asia, Ithaca, Cornell University Press, 1964*. Buku yang ditulis oleh Herbert Feith dalam *Kahin, Governments and Politics of South East Asia, Cornell University Press, Ithaca, 1964*, buku-buku' ini tidak menumpukan kepada konflik antara individu tetapi ia lebih menjurus kepada sebab lain yang membawa kepada kegagalan Demokrasi Liberal.

Herbert Feith pula mengkhususkan kajian beliau selepas zaman Revolusi iaitu bermula dari Disember 1949 hingga Mac 1957 dalam bukunya yang bertajuk *The Decline of Constitutional Democracy in Indonesia, Cornell University Press, Ithaca, 1962*. Buku ini memokuskan kepada aspek sejarah politik Indonesia dalam tempoh tujuh tahun selepas Indonesia mencapai kemerdekaan. Buku ini penting kerana menggunakan teknik-teknik analisa yang terperinci dan mendalami punca kejatuhan setiap Kabinet. Kajian beliau sangat penting kerana memokuskan kepada punca kejatuhan dari aspek sejarah, sosial dan ekonomi. Buku ini banyak membincangkan peristiwa-peristiwa yang membawa kepada kegagalan Demokrasi Liberal di Indonesia dari aspek konstitusi dari 1949-1957. Walaubagaimanapun kajian Herbert Feith tidak membincangkan konflik antara individu yang merupakan fokus kajian disertasi ini.

### **KAEDAH KAJIAN**

Kaedah kajian yang digunakan untuk menulis disertasi ini ialah kaedah perpustakaan dengan meneliti sumber pertama dan sumber kedua. Penulis mengkaji

peristiwa kronologi sejarah bagi melihat proses perkembangan politik dari tahun 1949-1957, khasnya yang mempunyai hubungkait dengan Demokrasi Liberal.

### KETERANGAN SUMBER

Untuk kajian penulisan disertasi ini, penulis lebih banyak menggunakan sumber kedua, walaupun kebanyakan bahan ini adalah sumber kedua namun sumber-sumber ini dicetak dan diterbitkan dari sumber pertama. Sumber pertama yang digunakan dalam disertasi ini terhad. Sumber pertama tercetak yang digunakan ialah **Pidato Presiden Sukarno Sempena Ulang Tahun Kemerdekaan dari tahun 1945-1961**; **Dikri-dikri Presiden dan Dokumen Rasmi Kerajaan. Artikel-artikel penting dari suratkhbar dan majalah juga turut digunakan.** Selain itu, **Tulisan-tulisan Sukarno yang dicetak dan diterbitkan sebagai sumber pertama juga digunakan dalam disertasi ini.**

### Pidato-pidato Presiden 1945-1949: Zaman Revolusi

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA DALAM MENGUMUMKAN PROKLAMASI KEMERDEKAAN INDONESIA PADA TANGGAL 17 Augustus 1945, Djum'at djam 10.00 pagi di gedung Pegangsaan Timur 56 Djakarta.**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA DALAM MEMPERINGATI 1 TAHUN KEMERDEKAAN INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1946, Sabtu djam 9.57 pagi di Kepresidenan (Gedung Agung) Djogjakarta.**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1947, Ahad djam 10.15 pagi di Kepresidenan (Gedung Agung) Djogjakarta.**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1948, Selesa djam 10.20 pagi di Kepresidenan (Gedung Agung) Djogjakarta.**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1949**, Selesa djam 10.00 pagi di Kepresidenan (Gedung Agung) Djogjakarta.

Pidato-pidato ini sangat penting untuk memberi gambaran awal tentang usaha-usaha yang dijalankan oleh pemimpin-pemimpin Indonesia untuk memperkenalkan Demokrasi Liberal. Usaha-usaha awal dan masalah yang dihadapi oleh negara Indonesia selepas memproklamasikan Kemerdekaan dapat dilihat dalam ucapan Presiden Sukarno. Selain itu, sikap Sukarno terhadap konsep Demokrasi Liberal dapat dilihat dengan jelas melalui pidato-pidato ini.

### **Pidato-pidato Presiden 1949-1957: Zaman Demokrasi Liberal**

**"SOAL HIDUP ATAU MATI"**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1950**, Kamis djam 8.36 pagi di Istana Merdeka Djakarta.

**"TJAPILAH :TATA-TENTERAM-KERTA-RAHARDJA"**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1951**, Djum'at djam 8.35 pagi di Istana Merdeka Djakarta.

**"HARAPAN DAN KENJATAAN"**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1952**, Djum'at djam 8.35 pagi di Istana Merdeka Djakarta.

**LAMPIRAN:**

**BAGIAN PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1952 JANG TIDAK DIUTJAPKAN.**

**"DJADILAH ALAT SEDJARAH"**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1953**, Senin djam 8.35 pagi di Istana Merdeka Djakarta.

**"BERIRAMA DENGAN KODRAT"**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA HARI ULANG TAHUN KESEMBILAN PROKLAMASI KEMERDEKAAN INDONESIA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1954**, Selasa djam 8.35 pagi di Istana Merdeka Djakarta.

**"TETAP TERBANGLAH,RADJAWALI"**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA HARI ULANG TAHUN KESEPULUH PROKLAMASI KEMERDEKAAN INDONESIA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1955, Rabu djam 8.35 pagi di Istana Merdeka Djakarta.**

**" BERILAH ISI KEPADA HIDUPMU"**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1956, Rabu djam 8.15 pagi di Istana Merdeka Djakarta.**

**" SUATU TAHUN KETENTUAN"**

**PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1957, Rabu djam 8.15 pagi di Istana Merdeka Djakarta.**

Pidato-pidato Presiden Sukarno dari tahun 1949-1957 ini menjadi sumber penting bagi kajian ini. Pidato-pidato ini perlu dilihat dalam konteks sejarah dengan mengaitkan kepada suasana serta kejadian-kejadian mengikut tahun ucapan pidato. Oleh kerana tempoh masa kajian adalah dari tahun 1949-1957 maka pidato-pidato ini amat berguna untuk melihat perubahan dalam struktur ketatanegaraan, sosial,ekonomi,budaya serta konsepsi-konsepsi politik yang diamalkan dalam tempoh Demokrasi Liberal. Pandangan Sukarno tentang konsep Demokrasi Liberal, masalah-masalah yang menyebabkan kejatuhan setiap Kabinet dan tindakan pemimpin-pemimpin tertentu juga dijelaskan dalam pidato-pidato ini. Pidato-pidato ini dipilih untuk menunjukkan mengapa Sukarno tidak setuju dengan Demokrasi Liberal kerana bagi beliau Demokrasi Liberal tidak membawa kesan positif kepada Indonesia. Beliau berpendapat Demokrasi Terpimpin adalah cara terbaik untuk menyelesaikan masalah yang dihadapi oleh negara Indonesia.

## Pidato-pidato Sukarno 1958-1961: Demokrasi Terpimpin

" SUATU TAHUN TANTANGAN "

PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1958, Ahad djam 8.00 pagi di Istana Merdeka Djakarta.

" PENEMUAN KEMBALI REVOLUSI KITA "

PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1959, Senin djam 8.10 pagi di Istana Merdeka Djakarta.

" LAKSANA MALAEKAT JANG MENJERBU DARI LANGIT "

" DJALANNJA REVOLUSI KITA " (DJAREK)

PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1960, Rabu djam 8.10 pagi di Istana Merdeka Djakarta.

" RE-SO-PIM " (Revolusi-Sosialisme-Pimpinan)

17x 17 AGUSTUS, PIDATO P.J.M. PRESIDEN REPUBLIK INDONESIA PADA TANGGAL 17 AUGUSTUS 1961, Kamis djam 8.10 pagi di Istana Merdeka Djakarta.

Pidato-pidato Sukarno selepas tahun 1958 menekankan tentang konsepsi Presiden dan juga kelebihan Demokrasi Terpimpin. Pidato-pidato ini menunjukkan, Sukarno percaya kepada Demokrasi Terpimpin dan pidato-pidato ini juga penting dalam kajian ini untuk melihat kesan dan mengapa Demokrasi Liberal gagal di Indonesia. Sukarno telah bertindak untuk menggantikan Demokrasi Liberal dengan Demokrasi Terpimpin. Pidato-pidato ini menggambarkan arah aliran konsep beliau serta perubahan-perubahan yang dibawa kepada rakyat Indonesia melalui Demokrasi Terpimpin. Jika kita menganalisa pidato beliau dalam tempoh ini, jelas menggambarkan kelemahan konsep Demokrasi Terpimpin. Selain sumber-sumber pidato, Dikri-dikri Presiden dan dokumen-dokumen rasmi kerajaan juga turut digunakan untuk disertasi ini. Sumber-sumber yang digunakan disenaraikan seperti berikut:



## **\*\*Government Announcements 1945-1946**

Government Announcement of August 19, 1945. The first cabinet of the Republic was formed under the executive constitution of 1945.

Government Announcement of November 14, 1945.

Government Announcement of March, 12, 1946.

Pada masa ini, Republik Indonesia berada dibawah kuasa Undang-undang Dasar 1945. Presiden Sukarno mempunyai kuasa yang amat luas dan Sjahrir mendesak agar Demokrasi Liberal diperkenalkan di Indonesia. Akhirnya, keputusan secara sebulat suara dicapai untuk memisahkan kedudukan Presiden dari kedudukan pemimpin eksekutif. 'Government announcements' ini sangat penting untuk melihat proses perubahan kuasa.

## **\*\*Presidential Decrees 1946-1949**

Presidential Decree 3/1946 (October 2, 1946). Governmental authority was provisionally transferred to the President.

Presidential Decree 6/1947 (June 27, 1947) Governmental authority was provisionally transferred to the President.

Presidential Decree 7/1947 (July 3, 1947)

Presidential Decree 3/1948 (January 29, 1948)

Pada tahap ini, usaha-usaha serius telah mula dijalankan untuk memperkenalkan Demokrasi Liberal. Sjahrir menghadapi pelbagai masalah untuk menegakkan Demokrasi Liberal di Indonesia. Semua anggota Kabinet serta penyertaan semua parti dan portfolio yang dipegang diterangkan secara detail dalam dikri-dikri Presiden. Sumber-sumber Dikri ini juga penting untuk melihat kelemahan setiap Kabinet yang dibentuk oleh pemimpin parti politik.

**\*\*Presidential Decrees 1949-1957**

Presidential Decree 6/1949 (August 4, 1949)

Presidential Decree 16/1950 (February 6, 1950)

Presidential Decree Federal Republic of the Indonesia 2/1949 (December 20, 1949)

Presidential Decree Unitary Republic of the Indonesia 9/1950 (September 6, 1950)

Presidential Decree 80/1951 (April 27, 1951); became demissionary from February 23, 1952.

Presidential Decree 85/1952 (April 1, 1952); became demissionary from June 3, 1953

Presidential Decree 132/1953 (July 30, 1953); became demissionary on July 24, 1955

Presidential Decree 141/1955 (August 11, 1955); became demissionary on March 3, 1956

Presidential Decree 85/1956 (March 24, 1956); became demissionary on March 13, 1957

Presidential Decree 108/1957 (April 9, 1957). Beginning with this cabinet, the Parliamentary system no longer really obtained. The cabinet was selected by President Sukarno and although the Parties participated they did so not under party designations.

---

**\*\*Sumber: Sumber-sumber ini iaitu Pidato Presiden, dokumen-dokumen rasmi dan Dikri presiden diperolehi dari arkib Indonesia. Rakan saya Umar Idris telah berjaya mencari dan mengirinkan bahan-bahan ini kepada saya dari Indonesia. Bahan-bahan primer ini juga telah dicetak. Untuk Pidato Presiden, lihat " Dari Proklamasi sampai Gesuri", Terbitan Berisi Pidato Proklamasi Diutjapkan oleh P.J.M. Presiden Republik Indonesia Pada Tiap tanggal 17 Augustus Sedjak Tahun 1945 sampai 1963, Terbitan Jajasan Prapantja, 1963.**

**\*\*Sumber: 'Government Announcements' dan Dikri-dikri Presiden yang merupakan bahan primer juga telah dicetak oleh Arkib Negara Indonesia.**

Dikri-dikri Presiden dari tempoh 1949-1957 membantu dalam memberikan senario politik yang membawa kepada kegagalan Demokrasi Liberal di Indonesia.

Sumber ini banyak digunakan untuk menulis bab 4 dan bab 5. Maklumat terperinci tentang setiap Kabinet dan juga portfolio yang dipegang; parti yang menyertai Kabinet dan maklumat-maklumat lain yang penting dapat diperolehi melalui penelitian dikri-dikri dalam tempoh ini. Dikri-dikri ini banyak membantu dalam membuat kesimpulan tentang kegagalan Demokrasi Liberal di Indonesia.

Selain teks pidato dan dikri-dikri Presiden, ada juga bahan-bahan primer lain yang digunakan untuk penulisan disertasi ini. Tulisan-tulisan Sukarno yang dicetak dan diterbitkan adalah sumber pertama juga digunakan dalam kajian ini. Berikut adalah antara tajuk hasil tulisan beliau yang digunakan dalam disertasi ini.

**\*\*Tulisan- tulisan Sukarno**

**Nasionalisme, Islamisme dan Marxisme.**

**Indoesianisme dan Pan-Asiatisme**

**Mohammad Hatta-Stokvis**

**Demokrasi-Politik dan demokrasi-ekonomi**

**Sekali lagi tentang sosio-nasionalisme dan sosio-demokrasi**

**Djawab saja pada saudara Mohammad Hatta**

**Marhaen dan Proletar**

**Mentjapai Indonesia Merdeka**

**Surat-surat Islam dari Endeh**

**Me-"muda"-kan pengertian Islam**

**Indonesia versus Fasisme**

**Islam sontolojo**

**Demokrasi politik dengan ekonomi = demokrasi sosial**

Mendjadi guru dimasa kebangunan

**\*\*Bahan-bahan lain yang digunakan untuk penulisan disertasi ini adalah seperti Suratkhobar dari Indonesia yang bertajuk Asia Raya, Harian Merdeka, Harian Umum Nasional, Independent, Kedaulatan Rakjat, Merdeka manakala, Suratkhobar dari Malaysia pula ialah The Star dan The New Straits Times.**

**\*\*Bahan Majalah juga digunakan dalam disertasi ini. Majalah-majalah dari Indonesia adalah seperti Bintang Timur, Fikiran Ra'jat, Kan Po (Berita Pemerintah), Lembaran Sedjarah, Mimbar Indonesia Pandji Islam, Pandji Poestaka, Pedoman, Sinar Harapan, Soeara Merdeka, Suluh Hindia Muda, Suluh Rakjat. Majalah dari Malaysia yang digunakan untuk disertasi ini ialah majalah Massa. Selain itu, Majalah antarabangsa juga turut digunakan dalam disertasi ini seperti Asia Week dan Far Eastern Economic Review.**

---

**\*\*Tulisan-tulisan Sukarno ini adalah sumber pertama yang dicetak dan diterbitkan. Tulisan-tulisan ini terdapat dalam dua jilid yang bertajuk "DIBAWAH BENDERA REVOLUSI" Panitia Penerbit Dibawah Bendera Revolusi, 1965.**

**\*\*Semua bahan-bahan ini akan disenaraikan dengan lengkap dibahagian bibliografi termasuk tarikh ia diterbitkan.**

Selain dari bahan-bahan primer ini, bahan bercetak seperti Dokumen-dokumen Rasmi kerajaan Indonesia juga digunakan untuk kajian disertasi ini. Berikut adalah antara Dokumen-dokumen Rasmi berkenaan.

## Dokumen-dokumen Resmi Kerajaan Indonesia

Kementerian Penerangan,20 Tahun Indonesia Merdeka,III,Djakarta, 1956.

Kementerian Penerangan,Biro Pusat Statistik Pocket Indonesia,Djakarta,BPS,1961.

Kementerian Penerangan,Kabinet-Kabinet Republik Indonesia,Djakarta,1957.

Kementerian Penerangan,Keterangan dan Djawapan Pemerintah atas Program Kabinet Wilopo,Djakarta,1952.

Kementerian Penerangan,Kronik Dokumentasi, Demokrasi Terpimpin,Djakarta,1959.

Kementerian Penerangan,Peristiwa Sumatera Barat,Jilid 1,Djakarta, 1960.

Kementerian Penerangan,Republik Indonesia Daerah Istimewa Jagjakarta,Djakarta,1957.

Kementerian Penerangan, Keterangan Pemerintah atas Program Kabinet Sukiman,Djakarta,1951.

Kementerian Penerangan,Amanat Presiden pertama,Republik Indonesia Serikat,  
Djakarta,1950.

The Java Bank,Report for the Financial Year 1950-1951.

## BAHASA, GELARAN DAN EJAAN YANG DIGUNA

Kebanyakan gelaran ilmiah adalah mengikut seperti yang digunakan di negeri Belanda. Kebanyakan tokoh-tokoh ini pernah mendapat pendidikan di Belanda dan ada juga yang telah melanjutkan pengajian di universiti dan kolej tempatan yang dikelolakan oleh pihak Belanda. Gelaran yang diperolehi ini masih digunakan walaupun gelaran yang menunjukkan 'status' elit tradisional seperti Raden digugurkan selepas Revolusi di Indonesia.

"**Mr**" (Meester in Rechten): Sarjana undang-undang yang mempunyai Ijazah undang-undang sama ada dari Belanda atau dari Indonesia. Jika di Belanda tahun pengajiannya mengambil masa tiga tahun, jika di Indonesia ia mengambil masa lima tahun.

"**Ir**" (Ingenieur): Yang menunjukkan orang tersebut mempunyai Ijazah Kejuruteraan.

"**Drs**" (Doctorandus): Gelaran ini menunjukkan orang tersebut telah menyempurnakan segala kerjanya untuk doktorat kecuali disertasi

"**Dr**" Gelaran sama ada Doktor perubatan atau pemegang Ijazah Ph.D

### **Matawang**

Matawang Guilders yang diguna adalah merujuk kepada matawang rasmi Belanda. Matawang Guilders ini digunakan sehingga tahun 1950 dan selepas itu usaha-usaha serius dijalankan untuk menggantikan Guilders dengan Rupiah. Matawang rasmi Indonesia selepas Indonesia Merdeka ialah Rupiah.

1 Guilders = 100 Sen Hindia Belanda.

1 Guilders = setara emas 1s 8d

1 Guilders = \$ 0.40 Sen Amerika Syarikat.

### **Singkatan Bahasa**

BPKI - Badan Persiapan Usaha Kemerdekaan Indonesia

BU - Budi Utomo

Comintern - Komunis Antarabangsa

GERINDO - Parti Gerakan Rakyat Indonesia

GESTAPU - Gerakan Tigapuluh September

INDO-EROPAH - Penduduk Hindia-Belanda berdarah campuran yang mana di pihak

bapa adalah keturunan Belanda.

ISDV - Indische Sociaal-Democratische Vereeniging

KMB - Konferensi Meja Bundar

KNIP - Komite Nasional Indonesia Pusat

MASJUMI - Majelis Syuro Muslimin Indonesia merupakan gabungan persatuan-persatuan agama seperti Muhammadiyah dan Nahdatul Ulama.

MPR- Majelis Permesyuaratan Rakyat

NU - Nahdatul Ulama

PARTINDO - Parti Indonesia

PETA - Pembela Tanah Air

PI- Perhimpunan Indonesia.

PKC - Parti Komunis China

PKI - Parti Komunis Indonesia

PNI - Parti Nasional Indonesia

PPPKI - Perhimpunan-himpunan Politik Kebangsaan Indonesia

PRI - Parti Rakyat Indonesia

PRRI - Pemerintahan Revolusioner Republik Indonesia

PSI - Partai Sosialis Indonesia

PUTERA - Pusat Tenaga Rakyat

RIS - Republik Indonesia Serikat

TNI - Tentara Nasional Indonesia

UUD - Undang-undang Dasar

UUDS - Undang-undang Dasar Sementara

### **Istilah Belanda**

Afdeling - Bahagian kecil Residensi, biasanya sama dengan Regensi.

Algemeene Studie Club - Kelompok Studi Umum

ELS (Europese Lagere School) - Sekolah Rendah Belanda

HBS (Hogere Burger School) - Sekolah Menengah Belanda

THS ( Technische Hoogeschool) - Sekolah Teknik Belanda

### **Istilah Inggeris**

FDR - Front Demokratik Rakyat

GOC - Good Offices Committee

### **Istilah Jepun**

Romusha - Pekerja-pekerja yang dibawa oleh Jepun secara paksa dari pinggiran jalan dan dari kampung-kampung.